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Písně:  715, 510, 222, 524, 426
Čtení z Písma:  1.Královská  19, 1 - 13a;  Žalm  25, 8 - 15
Text kázání:  1.Královská  19, 4 - 7

     Milí bratři a sestry,

„už dost, Hospodine“, slyšíme úpět Eliáše. Byly tu všechny důvody k tomu, aby už
všechno vzdal. Znovu a znovu musel tvrdě zápasit a nasazovat sama sebe, a to ne
kvůli sobě. Bůh sám ho povolal k tomu, aby se stal prostředníkem mezi Ním a jeho
lidem. A lid, jak čteme, „kulhal na obě strany“ -  nechtěl se postavit jednoznačně na
Boží stranu. Jsou tu přece i oblíbení pohanští bohové, také jejich přízeň si chceme
udržet. Toto „poskakování na obě strany“ má však skončit a Eliáš má vést zápas
mezi  Bohem  -  jediným,  svrchovaným  -  a  bohy  pohanskými.  Volá  k Hospodinu:
„Hospodine,… ať se dnes pozná, že ty jsi Bůh v Izraeli a já tvůj služebník…
Vyslyš mne, Hospodine, ať pozná tento lid, že ty jsi Bůh. Ty sám obrať jejich
srdce zpět k sobě!“ Na to Bůh odpoví mohutným jednáním. Přemožený lid padne
na tvář a volá: „Jen Hospodin je Bůh!“

     Tedy naprosté vítězství. Ale po takových obzvláštních chvílích se často dostaví
krize! Jezabel, pohanská manželka krále Achaba, vyhrožuje Eliášovi smrtí. Co teď
Eliáš udělá? Dobře Boha zná,  může vyznat: „Jen Hospodin je živým Bohem!“
Dostaví se ale chvíle, která je mocnější než jeho vzpomínky na mocné Boží činy.
„Když to Eliáš zjistil,  vstal a odešel, aby si zachránil  život.“ Včera ještě plný
odvahy  víry,  ochoten  v  Boží  službě  nasadit  i  svůj  život  -  dnes  pronásledován
strachem z lidí,  kteří jej chtějí  o život připravit.  Náhle je tu strach z člověka místo
odevzdanosti Bohu a pevného postoje v Něm.

     To Eliášovo pověření být Božím prorokem je skutečně jedinečné. Zároveň
deváté  století  před  Kristem,  ve  kterém  tento  prorok  působil, leží  v  dávné
minulosti. A přece, to, co dodnes zůstává přes propast mnoha staletí, co je lidské a
všeobecně velmi pochopitelné je - Eliášův strach:  „Když to zjistil, vstal a odešel,
aby si zachránil život.“

     Naše poslání a úkoly -  jako křesťanů dnes - jsou spíš skromné, všední,  nic
mimořádného. V této zemi nám nehrozí ani žádné nebezpečí protože jsme křesťané.
Ale také my i s naší vírou se dostáváme do chvil a situací, kdy bychom nejraději ode
všeho utekli,  nebo už  na útěku jsme.  Dostáváme se do situací,  kdy  Pána Boha
ztrácíme z očí, protože se nám před ně staví život se svými břemeny, které nám
připadají tak veliké! Často to mohou být jen maličkosti,  které nás přimějí k útěku:
třenice v rodině, všelijaké mrzutosti v zaměstnání, zklamání ve společenství sboru.
Jsou tu  jistě  i  věci  daleko vážnější:  život  ohrožující  onemocnění,  tragická smrt  v
našem bezprostředním okolí, životní selhání, dnes ještě covid a válka na Ukrajině -
všechno to tak znepokojuje  a nahání  strach.  A najednou cítíme:  Nejlépe by bylo
utéct!  Kdo by  tu  chtěl  soudit,  když  za takovým jednáním stojí  prostý  strach? Co
vlastně víme o vnitřní nebo vnější situaci jiných!



     Prchá i veliký Boží prorok Eliáš, chce si zachránit život. Ale strach není dobrým
společníkem a útěk před nebezpečím problémy neřeší.  Zmožený a vyčerpaný po
dlouhém a náročném dni pochodu pustou krajinou, na konci svých sil se Eliáš posadí
a chce zemřít:  „Už dost, Hospodine, vezmi si můj život.“ K čemu mu vlastně byl
útěk před Jezábel, když nyní už nechce žít ani on sám. Proč také? Cele se pro Boha
nasadil, On byl náplní i smyslem jeho života. Ale Bůh jej nechal na holičkách. Proč
tedy ještě žít? Pro koho? Kvůli čemu? Eliáš si lehne a spí. Zklamání, útrapy, strach
ho přivedou k těžké únavě ze života, a ještě více - k únavě z Boha. Už nevidí, neslyší
a necítí, že Bůh je na jeho straně. Kde je Bůh, o kterém si myslel, že mu pomáhá,
kde je Bůh, který by ho těšil, podepíral a dával jeho životu smysl?!

     Také tak se může ptát zoufalý člověk, který si už neví rady se životem. Jistě, i
křesťana mohou napadat nejrůznější myšlenky. Je to bezbožné? Tady slyšíme, že i
lidé, Bohem pověřeni zvláštními úkoly, rozvážní a požehnaní, je mají také. A Bible se
o tom mluvit nebojí. Jenže ona ví a má pro nás mnohem více: chce nám povědět a
odkázat nás k Božím možnostem.

     Ve chvíli, kdy to Eliáš nečeká, Bůh promluví, dá se mu opět poznat. Dostane se
mu nové  pobídky,  dotkne se  jej  anděl.  Eliáš  se  probudí  a  slyší:  „Vstaň a  jez!“
Pomoc je tu, jen se musí dobře rozhlédnout kolem sebe. Eliáš dostane to, co v této
chvíli potřebuje nejvíce: něco k jídlu a pití, nic neobvyklého - chléb a vodu; jídlo velmi
skromné, ale dost na to, aby jej to udrželo při životě. „Vstaň a jez!“ říká Boží posel.
„Proč  bych měl  vstávat?  Nemá to  přece žádný smysl!  Co mám jíst?  Vždyť  tady
v poušti  na mne nikdo nemyslí!  A proč také? Kdo ho tady ještě potřebuje,  vždyť
všechno zůstává při  starém!“ Nějak tak by mohl  Eliáš pochybovačně a zklamaně
odpovídat. Nějak tak také přemýšlí mnohý, který rezignuje a třeba prospí nadějný
nový začátek.

     Bůh  však  dobře  zná  naše  životní  krize  a  odpovídá.  Tam,  kde  my  žádné
východisko nevidíme, je Jeho pomoc už připravena. Proto platí:  Vstaň ze spánku
všelijaké  rezignace!  Rozhlédni  se  kolem  sebe!  Bůh  se  dává  poznat  v lidském,
prostém a všedním, dává se poznat tak, abys z toho mohl žít. Na co ještě čekáš? Na
něco velikého a nevšedního? Na velké štěstí a úspěch, na nějaké mocné vyslyšení
modliteb? Nenech se uspat svými představami i vysokým očekáváním! Bůh může
pomoci také málem, přirozenými dary života - spánkem, jídlem a pitím. Mluví k nám
skrze lidská znamení: sdílené slovo, gesto pomoci, přátelský úsměv, srdečné podání
ruky. Žijeme tolika malými samozřejmostmi! Je tu také společenství při bohoslužbě. -
Tímto „málem“ nás Bůh pozvedá a napřimuje, to pro nás má. Všímejme si a važme
malých věcí,  které leží v naší blízkosti!  Bůh přece není jen tam, kde se dějí  věci
veliké, často se nás dotýká jen tiše, jemně a opatrně. Ať jsou naše smysly připraveny
vzít si to, co pro nás Bůh ve své lásce má!

     Není to krásné!? Člověk, který ještě před chvílí chtěl skoncovat se životem, nově
objevuje ty nejjednodušší věci, které patří k životu a jsou jeho součástí. A ještě více:
tento člověk nově poznal,  že tento chléb i tato voda přichází od Boha. Bůh se o
Eliáše stará uprostřed samoty kdesi v poušti - těžké uvěřit. On však nepřemýšlí proč
a jak, jen jí a pije. Dělá první prostý krok k uzdravení. A Bůh s ním má veliký soucit,
po tom všem zmatku a strachu jej ještě nechá odpočívat. Eliáš si opět lehne a spí. A
třebaže ještě neví jak postupovat dál, přece už svět kolem sebe vidí jinýma očima.

     „A Hospodinův anděl se ho dotkl podruhé a řekl: Vstaň a jez, máš před
sebou dlouhou  cestu!“  A Eliáš  již neotálí  a neprotestuje vstal, pojedl, napil se a
šel“ -  důvěřuje a poslouchá.  Co pro Eliáše vypadalo jako konec,  se ukázalo být
začátkem nového velkého zadání. V „síle Bohem darovaného pokrmu“ může nyní jít



dlouhou  a  náročnou  cestou.  Eliáši  je  dáno  poznat,  jak  podivuhodně  Bůh  jeho
modlitbu  vyslyšel.  A  on  to  dostal  také  kvůli  nám  všem,  abychom  v  tom  mohli
zahlédnout také sami sebe a svou situaci.

     A přece platí: Bůh se nenechá nikým pevně podržet a přisvojit. Ty povznášející
okamžiky, kdy jsme si mysleli, že Boha nějak máme, šel nejspíš On nějak kolem nás.
Bůh byl a vždy je napřed, před námi. Po celý náš život ho máme hledat, jít za ním,
následovat jej. Také Eliáš bude dělat s Bohem nové zkušenosti. Krok za krokem se
bude učit dávat pozor na Boží podivuhodné, často skryté jednání. Přitom úkoly, ke
kterým bude volán a posílán nebudou o nic bezpečnější než dříve.

     Příběh, který nám zde Písmo vypráví je docela zneklidňující. Vždyť kdo z nás ví,
jestli naše víra obstojí ve všech těch životních situacích, které nás potkají! Náš text v
každém případě popisuje lidský obraz proroka Eliáše, který s Bohem tolik prožil - a
přece ani to jej neochránilo před pokušením, slabostí ani nebezpečím.

     Je to ale zároveň příběh velmi nadějný, vždyť ví o Boží cestě a jeho stopách
v našem lidském údělu a popíše je, hovoří o Boží péči, na které jsme všichni závislí.
Je těžké tomu uvěřit, ale jen díky Bohu platí: Je-li člověk u konce - sám se sebou, se
světem i s Bohem - Bůh s námi neskončil, má pro nás ještě dlouhou cestu, cestu s
Ním. Bůh byl s Eliášem vždy. Jeho zhroucení vedlo k novému povstání a otevření očí
pro možnosti, které má Bůh. Jednou pro vždy platí dosvědčení Boží moci a Božích
možností v Ježíši Kristu. Od kříže, ano „bláznovství kříže“ (jak poví apoštol Pavel),
na němž visí a umírá Boží Syn -   - skrze Boha Otce k novému, plnému životu. Jak
bychom neměli právě tomuto Bohu, našemu Pánu, v důvěře nesvěřit celý svůj život?!
Ano, Bůh je a zůstává s námi - přese všechno a všemu navzdory!

     Dnešní 4.postní neděle je pojmenována latinským názvem „Laetare!“, „Veselte
se!“. Veselme a radujme se z toho, že nám je Bůh ve svém Synu vždy nablízku.
Právě  u  Něj  a  v  Něm  je  Eliášovo,  žalmistovo  i  naše  jisté  spočinutí,  výhled,
budoucnost.

                                                                                         Amen.


